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Sărbătorirea dlui Dr. Ilie Beu. 
In cadru modest, aşa precum se pot 

caracteriza toate manifestaţiunile, cari 
priuese direet instituţia „Albinei", sau pe 
conducătorii ei, s'a desfăşurat aci la Sibiu 
în ziua de 16 Deeemurie a. e. sărbăto
rirea şi decorarea dlui Dr. llie Beu, pre
şedintele acestei institutiuni, eu ocazia 
împlinirii uârstei de 70ani. 

Dl Ministru Uietor Slăueseu, care este 
un bun cunoscător al aetiuităjii celei mai 
mari instituţii de credit româneşti din 
Ardeal, ea şi a urednieului ei conducător, 
a ţinut să sublinieze şi mai mult înţelesul 
înaltei distinctiuni care s'a acordat dlui 
Dr. llie Beu, prin înmq.narea personală 
a ordinului Coroana României în grad 
de mare ofiţer. 

Au participat la această solemnitate : 
l. P. S. Sa Dr. Nicolae Bălan, Mitropolitul 
Ardealului; Ion l. Lapedatu, administrator-
delegat la Banca Naţională a României; 
Dr. N. Regman, prefectul judeţului; Dr. 
B. Piso, primarul Sibiului; membrii din 
Sibiu ai Consiliului de administraţie şi 
de censori ai băncii „Albina", Ion Gio-
ranu, administrator financiar; corpul func
ţionarilor, precum şi numeroşi prieteni 
ai sărbătoritului. 

Cel dintâi a luat euuântul dl Ministru 
Slăueseu, care a spus în rezumat urmă
toarele : 

„Aflând zilele trecute, că dl Dr. I, Beu a îm-
„plini t frumoasa vârstă de 70 ani, am socotit o da* 

„torie elementară să supun M. Sale Regelui ra
portul prin care să binevoiască a marca această 
^aniversare prtntr'un gest regal. 

„M. Sa, cunoscând meritele şi, mai ales, cu
noscând activitatea istorică, pe care institutul de 
„credit şi de economii „Albina" a desfăşurat-o tn 
„tot timpul celor 63 ani de când există, a binevoit 
„să mă autorizeze să înmânez dlui Dr. I. Beu 
„Coroana României în grad de mare ofiţer. 

„Sunt deosebit de fericit şi emoţionat, că mie 
„îmi revine sarcina să înmânez dlui Dr. •/. Beu 
„aceste insigne regale". 

Adresându-se dlui Dr. Ilie Beu, dl Ministru Slă-
vescu exprimă felicitările sale, precum şi ale între
gului Guvern, urându-i totodată ani mulţi încă dintre 
cei rodnici în folosul „Albinei" şi asigurându-1 de tot 
sprijinul, pentruca institutul în fruntea căruia se află 
să poată ajunge din nou la înflorirea de altădată. 

Răspunzând cuv iţelor dlui Ministru Slăvescu, dl 
Dr. llie Beu a spus: 

„In aceste momente de emoţie, primul "meu 
„gând se îndreaptă cu adâncă mulţămită şi cu ne-
„făţărită loialitate către M. Sa Regele Carol al II. 

„In al doilea rând ţin să Vă mulţumesc D-Voastre 
„în special, Domnule Ministru, pentru bunăvoinţa de 
„a fi propus M. Sale Regelui acordarea acestei 
„înalte distinctiuni. 

„Consider această înaltă distincţiune, ce s'a 
„acordat preşedintelui Consiliului de administraţie 
„al băncii „Albina", ca o recunoaştere a tot ceeace 
„conducerea acestui institut a făcut sub raport n 

a-
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„ţional, cultural şi economic, începând cu 1872 şi 
„până în ziua de azi pentru Românii din Ardeal. 

„Dar mai consider această dtstincfie şi ca un 
„semn de recunoaştere a acfelor bune servicii din 
„Decemvrie 1918, când fără ezitare am pus la dis-
„pozifia Consiliului Dirigent toate mijloacele mate
riale necesare pentru preluarea imperiului aci în 
„Ardeal. 

„Şi o mai consider bine înţeles, şi ca un în-
„demn să continuăm mai departe opera de până 
„acum, pentrucâ de instituţia „Albinei" este încă 
„mare novoie aci în Transilvania. 

„Sunt, Domnule Ministru, preşedinte al băncii 
„Albina" din luna Mai 1918. Nu am căutat această 
„funcfiune. Ea se datorează lui Andreiu Bârseanu 
„şi amicului meu ton I. Lapedatu, care este. prezent. 

„Dacă am putut satisface aşteptărilor, se da
torează faptului, că am putut colabora în cea mai 
„strânsă armonie cu Consiliul de administraţie şi cu 
„directorul general al acestei instituţii, dl Ion Vătă-
„şianu, precum şi cu ceilalţi domni directori, între 
„cari cu plăcere amintesc persoana dlui C. Popp. 
„Nu uit să-mi aduc aminte însă cu această ocazie 
„nici de funcţionarii institutului, cari to}i au fost şi 
„sunt pătrunşi de cea mai înaltă înţelegere a spi
ritului de datorie. 

„Dar, Domnule Ministru, îmi fac mai mult decât 
„o datorie constatând, că o bună parte din succesul 
„activităţii mele aci la „Albina" îl pot mulfămi co-
„laborării atât de preţioase cu prietenul meu Ion I 
„Lapedatu. 

„D-sa nu a uitat nici când de „Albina" şi i-a 
„stat întotdeauna în ajutor, şi cu sfatul, şi cu fapta. 

„Ii mulfămesc şi cu această ocazie şi îl rog 
„să ne rămână şi pe mai departe acelaş bun şi 
„prefios prieten. 

.„Domnule Ministru, 
„De când Vă ştiu a fi fost totdeauna un bun 

„prieten al instituţiei noastre. Prima ocazie pentru 
„a Vă exprima sentimentele fafâ de noi afi avut-o 
„în 1920, când afi scris cea mai bună monografie 
„care există astăzi asupra băncii „Albina". Iar 
acum, ca ministru de finpnfe, ne-afi dovedit multă 
„bunâvoinfă. 

„Cum să Vă arătăm recunoştinţa noastră? 
„Cred că cel mai bu^ răspuns este acesta; 

„Contribuind şi noi, din toate puterile noastre, la 
„marea operă de refacere a economiei naţionale, 
„care este asanarea finanfelor Statului şi a vieţii 
„economice româneşti. 

„Mulfămesc încă odată pentru înalta distinc-
„ţiune şi rog să binevoiţi a transmite mulţumirile 
„mele şi colegilor Dv. din Guvern". 

In numele „Albinei" şi a corpului funcţionarilor 
ei a vorbit dl Ion Vătăşianu, director general: 

„Cu deosebită satisfacţie am luat cunoştinţă 
„dle Ministru de marea distincţiei ce a binevoit 
„M. Sa Regele să acorde dlui preşedinte al Consi-
Jiului nostru de administraţie Dr. llie Beu, distinc-
„fiune care de sigur i-a fost acordată la recoman
darea D-Voastră. 

„Am firma convingere, dle Ministru, că a\i 
„făcut o foarte bună alegere, când aţi recomandat 
„M. Sale pentru a fi decorat pe dl Dr. llie Beu, 
„care a lucrat cu mult succes pe terenul economic-
„financiar în această parte a ţării, atât în calitate 
„de preşedinte al Consiliului cât şi ca bărbat în
ţelegător al vieţii practice şi bun sfătuitor în di-
„verse chestiuni de ordin general, economic, cari 
„priveau toate băncile româneşti grupate în „Soli-
„daritatea". 

„Dl Preşedinte Dr. Beu ia parte activă la con
ducerea institutului nostru începând din 1902, ca 
„membru în Consiliu, iar din 1918 ca preşedinte şi 
„mai apoi şi ca administrator-delegat. 

„Astfel cu drept cuvânt se poate spune, că 
„progresul şi desooltarea afacerilor institutului 
„Albina", mai ales dela răsboiul mondial încoace, 
„sunt legate în cea mai mare parte de numele 
„persoanei sale. 

„Le spun acestea în deplină cunoştinţă, ca unul 
„care în tot decursul acestui timo am avut oca-
„ziune să observ şi să apreciez munca rodnică 
„depusă de dl Preşedinte Dr. Beu în folosul insti-
„ tufului. 

„ Vă rog deci, dle Ministru, să primiţi şi în nu-
„mele institutului mulţumită noastră sinceră pentru 
„înalta distincţiune — Coroana României în grad 
„de mare ofiţer — cu care a fost onorat dl pre
şedinte al Consiliului Dr. llie Beu, drept răsplată 
„a unei munci neobosite, cinstite şi conşfii, dedicată 
„institutului „Albina" şi prin el neamului nostru. 
„Distincţia aceasta credem că se răsfrânge şi 
„asupra activităţii institutului condus de dl Dr. 
„Beu şi ne onorează. 

„Dvoastră, stimate dle Preşedinte, care acum 
„aţi împlinit vârsta de 70 ani în plină stăpânire a 
„puterilor fizice şi sufleteşti, Vă aducem în acest 
„prilej festiv — sărbătorind ambele evenimente — 
„omagiul nostru de recunoştinţă şi mulţumită pentru 
„priceperea, devotamentul, obiectivitatea, şi demni
tatea cu care aţi condus destinele institutului până 
„acum, precum şi pentru bunăvoinţa, adânca înţe
legere, ce aţi avut pentru nevoile funcţionarilor şi 
„dragostea, cu care aţi susţinut totdeauna în Con
ciliu interesele funcţionarilor. 

„ Vă dorim ca Cel A totputernic să Vă ţină încă 
„mulţi ani în deplină sănătate şi putere de muncă, 
„ca să Vă puteţi continua activitatea şi să ajungeţi 
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„să vedeţi institutul „Albina" iar în situaţia înflo
ritoare la care se ridicase înainte de această mare 
„criză mondială. 

In continuare a luat cuvântul I. P. S. Dr. Ni-
colae Bălan, Mitropolitul Ardealului: 

„In numele meu şi al Consiliului Arhiepiscopesc, 
„ Vă felicit cu multă bucurie pentru înalta distincfiune, 
„care Vi s'a acordat. 

„Biserica este o instituţiune a sufletului şi cu 
„toate acestea întotdeauna de când s'a înfiinţat 
„Albina" au existat cele mai strânse legături între 
„conducătorii ei şi conducătorii Bisericii, pentrucă 
„Albina" nu a urmărit numai interese de ordin ma-
„terial, ci a îndeplinit o operă de cea mai mare im-
„portantă din punct de vedere naţional, cultural şi 
„economic pentru viaţa românească a Ardealului. 

„Astfel se explică strânsele legături între con-
„ducătorii „Albinei" şi conducătorii bisericci noastre. 

„Cu această ocazie cred că e locul să amin
tesc aci figura memorabilă a lui Partenie Cosma, 
„fost director pe vremuri al „Albinei", care cu 
„aceeaş râvnă cu care s'a devotat intereselor 
„acestei institufiuni, a lucrat şi pentru biserica ro
mânească ortodoxă şi prin ea pentru interesele mari 
„ale naţiunii române de aci din Ardeal. 

„Acest spirit a călăuzit până acum pe toţi 
„conducătorii „Albinei". 

„Acelaş spirit îl caracterizează şi pe dl Dr. 
„llie Beu, preşedintele ei actual. 

„In credinţa, că acest spirit va rămânea şi pe 
„mai departe bună călăuză, implor binecuvântarea 
„Aceluia Care a făcut să sporească cele şapte 
„pâini, pentruca din această binecuvântare să poată 
„spori şi mijloacele materiale ale instituţiei Do. — 
„mijloace, cari, nu mă îndoesc un singur moment, 
„precum în trecut, tot astfel şi în viitor, vor fi în-
„trebuinfate pentru cele mai înalte şi idealiste 
„scopuri". 

La orele 13.30 a avut loc la restaurantul Bu
levard un banchet în cerc cu totul ii.tim, la care au 
participat: I. P. S. Sa Dr. Nicolae Bălan, Mitropolitul 
Ardealului, Victor Siăvescu, ministru de finan{e, Ion I. 
Lapedatu, administrator-delegat la Banca Naţională a 
României, Dr. Ilie Beu, preşedintele băncii „Albina", 
Dr. Nicolae Regman, prefectul judeţului, Dr. Eugen 
Piso, primarul oraşului, Ion Vătăşianu, director ge
neral la „Albina", directorii C. Popp, I. Rebega şi 
Dr. M. Veliciu, Ion * Cioran, administrator-financiar, 
precum şi funcţionarii superiori ai „Albinei". 

Au toastat I. P. S. Sa Mitropolitul Nicolae, dl 
ministru Siăvescu, dl Ion I. Lapedatu şi dl Dr. Ni
colae Comşa. 

Tuturor a răspuns sărbătoritul. 

Din partea noastră, din partea „Solidarităţii" şi 
a „Revistei Economice", ne bucurăm din tot adâncul 
sufletului de atenţiunea şi distincţiunea — atât de bine 
meritate — acordate dlui Dr. Ilie Beu, preşedintele 
„Albinei". 

Considerăm această atenţiune din partea dlui Mi
nistru Siăvescu adresată nu numai figurii respectabile 
şi vrednice a preşedintelui „Albinei", şi nu numai 
„Albinei" însăşi, ci — ţinând seamă de faptul că dl 
Dr. Ilie Beu este prin calitatea sa de preşedinte al 
celei mai mari instituţii româneşti de credit din Ardeal 
un membru marcant al Solidarităţii, —şi. întregii orga-
nizaţiuni bancare româneşti de dincoace de Carpaţi. 

Exprimăm cu toată căldura . felicitările noa
stre sincere dlui Dr. Beu şi îi urăm ani mulţi îna
inte, în plină şi sănătoasă funcţiune a facultăţilor 
fizice şi intelectuale, spre folosul şi fala „Albinei", ca 
şi a tuturor celorlalte „albine" şi „furnici", răsărite şi 
grupate în jurul celei fondate la 1872. 

Revenind asupra gestului făcut de dl Ministru 
Siăvescu, nădăjduim că Dsa, care este un bun cu
noscător al stărilor din Ardeal, va traduce fără prea 
multă întârziere acest gest în măsuri pozitive, menite 
să zmulgă Transilvania românească din marasmul 
economic în care au înglodat-o legile conversiumii-

Spre normalizare? 
Bănea Naţională a redus etalonul 

scontului dela 6% la 4 1
 a ° / 0 j iar dobânda 

la lombard dela 7 la 5lh°U. Reducerile 
atât de simţitoare şi la o cifră cu care 
nu ne-am mai întâlnit dinainte de răs -
boiu, voieşte să exprime, că apucăm 
spre normal. In mod teoretic măsura 
luată de Consiliul de Administraţie, nici 
nu vrea să însemneze altceva. După ra
vagiile concordatului preventiv, după 
pârjolul general al aşa poreclitei „con
versiuni a datoriilor agricole şi urbane", 
ar trebui să ajungem, fiindcă suntem eu 
totul anemiaţi, întro epocă de convales
cenţă sistematică. Reducerea etalonului 
tocmai de aceea urmăreşte o înviorare 
a creditului] 

Qreşala e, eă toate aceste măsuri, 
cari ar trebui să producă un ecou de 
bucurie şi să răspândească optimism 
economie, sunt în prea mare măsură 
teoretice. De aceea nici efectul lor practic 
nu va fi momentan cel dorit, şi de aceea 
sunt primite eu oarecare apatie. 

Desvoltarea prosperă a vieţii eco
nomice e condiţionată de linişte, şi mai 
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ales stabilitate. Ori mâţa politică este încă 
tot sbueiumată. Chiar dacă actualul Gu-
uern ar sta la cârmă timp mai îndelungat, 
aşa precum a declarat dl Tătăreseu, şi 
nu ar trebui să suportăm supliciul ex
perimentărilor apropiate a unui nou Gu-
uern, uiafa economică nu are liniştea, 
de care are absolută neuoîe. După cum 
s'a mai scris în coloanele acestei re-
uiste, mata politică a tării noastre este 
stăpânită de un spirit de exagerate re
forme. Nu numai schimbul de Guuern ne 
expune la emoţia permanentă a refor
melor reuolutionare, şi a unui interuen-
tionism de stat, ce în loc de a dispare 
treptat, se accentuează, — ei şi schim
barea de titulari la diferite ministere, ne 
aduce surprize, cari ne răstoarnă cal
culele. Nu Guuernul are programul său 
de lucru, eu singuraticii miniştrii Ba ce 
e mai mult, ehiar şi titularii, cari rămân 
mult timp în fruntea unui Minister se 
plictisesc dacă nu reformează şi nu mai 
schimbă oareeari legi. 

Dl Ministru Slăueseu ne pune tocmai 
acum în uedere o nouă reformă fiscală. 
Noi, eeiee ştim ce însemnează fiecare 
astfel de reformă, căci îi simfim prea du
reros efectele pe pielea noastră proprie, 
— ne dăm seama, că ministrul finan
ţelor nu uoieşte să ne reducă sarcinile, 
ei probabil, să-şi creeze noui surse de 
uenit pentru bugetul, eu echilibrul atât 
de compromis. Şi dacă sistemele se tot 
schimbă, şi dacă impozitele se tot spo
resc, atunci când proporfia lor a trecut 
de mult limitele extreme, eum mai poate 
fi uorba de o înuiorare economică ? Cine 
îşi mai poate face calcule ser ioase? Cum 
se poate începe o muncă, în care să fie 
angajat şi capitalul împrumutat, când ne-
stabilitatea îl expune la atâtea capricii 
şi riscuri? Căci aşa credem, eă scontul 
s'a ieftinit pentru plasarea de capital în 
afaceri produetiue, şi nu pentruea să se 
ridice împrumuturi pentru a plăti im
pozite. 

Noi nu credem, în posibilitatea unei 
reînuiorări economice sigure, până nu 
dispare primejdia deficitului bugetar în 
finanfele Statului, Şi acest deficit nu dis
pare până bugetul nu se adaptează rea
lităţii, eomprimându-i-se eheltuelile, sub 
limita ueniturilor reale. Oricât de dure
roasă e procedura, statul trebue să 

adopte normele unui bun gospodar, ne 
cheltuind mai mult, decât uenit are. Va 
trebui să-şi reducă numărul funcţiona
rilor, şi să pună zăgaz acestei plăgi, 
care prăseşte un biuroeratism demora
lizator. Statul trebue să concedieze o 
treime din funefionarii pe care îi are, 
căci pentru 100,000 de nenorociţi, nu 
putem zădărnici consolidarea prezentului, 
nu putem compromite uiitorul unei fări 
întregii Dacă 800.000 români au putut 
muri pentru întregirea ţării, credem, eă 
100.000 români, uor putea aduce un sa
crificiu mai mie, părăsindu- şi slujbele la 
stat pentru a-şi găsi alte rosturi. Ba să 
fim şi mai graui, îi credem capabili să 
rabde chiar foame (acest caz extrem nu 
credem să obuină, într'o \ară unde e 
atât belşug) un timp oarecare, pentru 
uiitorul fării 1 Intr'un an doi eu toţii îşi 
uor găsi un loc mai bun în desfăşurarea 
unei uiefi economice prospere. Ei uor 
fi bucuroşi, eă au scăpat dintr'o stare 
umilitoare, căci aceasta e azi situaţia lor 
în eele mai multe slujbe publice. 

Funcfionărismul este din toate punc
tele de uedere o plagă eare trebue com
bătută. Elementul românesc trebue îm
pins în industrie şi comerţ, care deţin 
azi bogăţiile eele mai considerabile a 
tării. Când fiecare absoluent de şcoală 
tehnică ua căuta să deuină industriaş 
ori meseriaş independent, când fiecare 
absoluent de şcoli de comerţ ua preferi 
să deuină calfă de prăuălie spre a se 
face negustor, — abia atunci uom cu
ceri teren economie. Vom lăsa în pace 
bugetul tării, şi uom şti preţui indepen
denţa, în locul slugismului, din cariera 
funcţionărească 1 

Nici la un caz drumul spre norma
lizare nu duce printre artificiile unui in-
teruenţionism sălbatec, nici nu e scurtat 
de făţărnicia partidelor, cari pun mai 
presus interesele lor electorale, fafă de 
eele permanente ale ţării. Şi până nu ua 
ueni eineua să facă ordine, tăind în carne 
uie, se ua adânci tot mai mult criza, pri
mejduind întreagă ordinea publică. 

Ne-am săturat de jocul cinic al re 
formelor, şi dorim să ajungem la sinee-



ritatea realităţii şi a iobirei eu adeuărat 
a ţării, prin fapte şi sacrificii. Să se 
restrângă cheltuelile publice. Atunci, ne 
uom apropia eu certitudine de normal l 

VERAX: 

Problemele economice, 
financiare şi monetare. 

De J M. Musu 
fost ministru de finanţe şt preşedinte 

al Republieei federatiue eluejiene. 

(Urmare). 

Am arătat, în acea împrejurare, deosebirea care 
există între natura bogăţiei din evul mediu şi natura 
bogăţiei în economia modernă. Spuneam ascultătorilor 
mei că în evul mediu, atunci când şerbul lucra pentru 
seniori, folosul era numai pentru aceştia din urmă. 
Astăzi, în economia moderna, când un industriaş vrea 
să câştige un milion nu o poate face fără ca per
soanele din jurul lui să câş'ige alte câteva milioane. 
Bogăţia modernă, regimul capitalist actual nu sunt un 
ideal; ele suferă de numeroase defecte. Dar este 
sigur că bogăţia modernă are un caracter cu totul 
deosebit din punct de vedere social de aceea ce era 
bogăţia altădată. 

Pentru a ilustra această idee, am povestit com
patrioţilor mei din Locke următoarea istorioară : 

Intr'un sat din cantonul Appenze'l, unul din cele 
mai frumoase cantoane ale Confederaţiei, trăia un 
ţăran cu oarecare avere, care s'a hotărît într'o zi să 
plece în America spre a face avere. El plecă, debarcă 
în Statele Unite şi fu apucat de Heimwth. Se gândea 
la munţii săi, auzea sunetele tălăngilor turmei sale. 
Nemai putând rezista, s'a îmbarcat spre a se înapoia 
în Europa. 

In drumul de întoarcere, vaporul pe care se 
afla ţăranul se ciocni de un iceberg, luă apă şi în
cepu să se scufunde. Ţăranul privea liniştit pe punte 
la groaza celorlalţi, în timp ce el îşi fuma pipa. Că
pitanul vaporului se opri atunci în faţa acestui ţăran 
pe care moartea părea că nu-l impresionează. 

— Nu vezi că se scufundă vaporul? întrebă că
pitanul. 

Dar ţăranul îi răspunde calm: 

— Mi-e absolut indiferent, vaporul nu este al 
meu (ilaritate). 

Lucrătorii cărora le-am povestit această isto
rioară au înţeles perfect învăţătura care se degajează 

din ea. Duminica următoare comuna Locke respingea 
iniţiativa socialistă cu o foarte mare majoritate. Din 
4000 comune elveţiene una singură a accepiat ini
ţiativa socialista, prin care se cerea poporului să ho
tărască că numai 15 sau 18 la sută din totalul popu-. 
Iaţiei va face sacrificiul câtorva sute de milioane de 
franci. 

Desigur, se spune întotdeauna că poporul nostru, 
democraţia noastră, este alcătuită din cetăţeni cari au 
avantajul de a fi beneficiat de şcoala primară, că el
veţienii sunt în stare să soluţioneze problemele poli
tice şi economice cele mai grele. Eu cred însă că 
trebue să ne spunem următorul lucru : toate guvernele 
au datoria de a lumina poporul şi mai ales de a nu 
sé teme a-i spune întregul adevăr. Presa poate fi de 
un foarte mare folos în acest scop. 

Am voit să dau această pildă tuturor acelora 
cari, prin funcţiunile lor, ar putea fi chemaţi în viitor 
să reziste acţiunii deprimante a demagogilor (aplauze). 

Trec acum la domeniul schimburilor. 

Din punct de vedere monetar ca şi din punct 
de vedere financiar nu este suficient să urmărim o 
politică chibzuită. Mai trebue ca, în domeniul eco
nomic, să regăsim un adevărat echilibru. 

V'am spus rându-1 trecut că am fost isbit, neli
niştit şi foarte îngrijorat de a constata în graficele 
care sunt expuse în biroul secretariatului economic al 
Socîelăţii Naţiunilor " din Geneva, că volumul schim
burilor a scăzut din 1928 Ia 30 la sută. In conse
cinţă, volumul schimburilor în 1932 nu mai era decât 
30 la sută din ceace fusese în 1928. 

Este incontestabil că aceasta este o urmare a 
politicei de strangulare care a fost urmată în ultimii 
ani, cu graniţele închise, pentru a înăbuşi schimburile 
internaţionale. Aţi auzit, desigur, şi aţi cetit, că nu
meroase persoane care se ocupă de această chestiune, 
cred a găsi dacă nu în inflaţie, cel puţin în devalo
rizare posibilitatea de a crea noui posibilităţi de a 
rezista concurenţei pe pieţele vecine. 

Elveţia se găseşte din acest punct de vedere 
într'o situaţie extrem de interesantă din punct de ve
dere ştiinţific şi îndeosebi de grea din punct de ve
dere practic. Standingul de viaţă este foorte ridicat 
la noi. Preţurile sunt foarte mari. Totul este scump. 
In consecinţă, cheltuelile de producţiune sunt ridicate ? 

Avem şi noi în anumite cercuri, în special în 
cercurile agricole, o mişcare destul de puternică în 
direcţia devalorizării. Eu m'am opus acestei mişcări 
şi am arătat că trebue să căutăm restabilirea echili
brului nu într'o devalorizare a monedei, ci în direcţia 
a ceeace numim deflaţia. Ştiu că în aceste cercuri 
ale agricultorilor există temeri considerabile. Ele se 
întreabă dacă nu trebue să se aştepte la o nouă scă
dere a preţurilor. Dar, deflaţiunea nu înseamnă redu-
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cerea generală a preturilor. Ea înseamnă o anumită 
adaptare a preturilor nationale cu preturile celorlalte 
ţări. Aceasta nu înseamnă nicidecum că preturile cari 
au şi scăzut, că prejurile produselor agricole, ar urma 

, să sufeie o nouă reducere. 

La noi, în Elveţia, defiaţiunea s'a produs în spe
cial asupra produselor agricole. Eu cred că trebue 
neapărat să ajungem să dăm deflatiunii caracterul unei 
măsuri de ordin general. Dacă defla{iunea nu s'a ma
nifestat decât asupra unor anumite pozitiuni, cu alte 
cuvinte dacă ea nu a fost generală, este incontestabil 
că ea sacrifică anumite categorii, anumite cercuri ale 
populaţiei faţă de celelalte cercuri. 

Ţăranul delà noi suferă foarte mult. Din ce 
motiv ? Deoare ce tot ce vinde, vinde la prejuri de 
en-gros, pe când tot ceeace cumpără plăteşte cu pre
ţuri de détail. Nu cunosc situaţia exactă delà Dvs. 
dar sunt convins că ţăranul român trebue să sufere 
deasemenea de acest rău. 

Beneficiile intermediarilor, grafie faptului că or
ganizaţiile lor sunt puternice, au frânat forjele care 
trebuiau să ducă Ia înlăturarea crizei Acestea sunt 
forţe care împiedică liberul joc al ofertei şi al ce-
rerei, iar ca o consecinţă diferenţa dintre preturile de 
detaliu şi celé de en-gros rămâne foarte considerabilă. 
In consecinjă, toţi cari vând la prejuri de en-gros şi 
cumpără la prejuri de detaliu trăesc necesarmente 
într'o situaţie handicap. 

Se ceruse devalorizarea pentru a se ajunge prin 
ea la o reducere a datoriilor. Dar astăzi domnilor, 
ţăranii elveţieni cari au avut timpul să mediteze asupra 
experienţei germane îndeosebi, încep a-şi spune că 
devalorizarea francului nostru nu ar aduce nici un 
rezultat. 

Trebue deci, ca printr'un alt sistem, să creem 
o oarecare adaptare a prejurilor. Trebue ca defiaţi
unea să devină generală şi să poarte asupra tuturor 
preţurilor. 

Domnilor, mai există şi o altă considerajiune 
de o însemnătate deosebită : deflajiunea care este o 
necesitate pentru toţi acei cari vor să stabilească o 
anumită relajiune între prejuri şi un standing ridicat, 
cum este acela din Jările care reprezintă cele mai 
bune pieţe, — trebue neapărat să se petreacă pe 
linia unei economii ascendente. Dacă politica de defla-
Jiune, care implică necesarmente sacrificii, ar urma 
să fie practicată pe linia unei econonri descendente, 
sacrificiile ar deveni insuportabile. 

Spuneam d-lui Stopani că aceasta este pentru 
mine o teribilă dilemă. Noi nu putem proceda la o 
devalorizare. Blocul-aur după ce a examinat în amă
nunte această chestiune a ajuns şi el la o soluţie nega
tivă. In toate tarile occidentale moneda trebue salvată. 
Pe de altă parte, Jări ca Olanda şi Elvejia trebue să 

aibă pufin{a de a vinde o parte însemnată a produselor 
lor industriale. Am calculat astfel în Elvetja că, dacă 
nu am putea exporta nimic, am avea un milion de lo
cuitori de prisos. Şi nu suntem cu totul decât patru 
milioane. Exportul dă deci posibilitatea de a trăi unui 
milion de locuitori si Eivetiei. Dacă ni s'ar tăia ex
portul un milion de elveţieni nu şi-ar mai putea câştiga 
existenta. 

Spuneam deci d-lui Stopani că nu există solufie 
în direcp'a devalorizării. Trebue să mergem în direcţia 
deila}iunii, adică spre adaptarea preţurilor. 

In ţările cu un standing ridicat, cum sunt Olanda 
şi Elvejia, trebue să ajungem, încetul cu încetul, la 
această adaptare care ne va permite să reluăm tran-
zacjiunile internaţionale. Dar aceasta, după cum am 
spus, nu este cu putinţă decât pe linia unei economii 
ascendente, deoarece pe o linie descendentă sacrifi
ciile ar deveni insuportabile. Or, domnilor, reluarea re
laţiilor economice inîernaţionale pe o linie ascendentă 
este o imposibilitate în atmosfera politicei internaţio
nale care duce ia închiderea graniţelor. In asemenea 
împrejurări nu se poate face nici o politică de deva
lorizare, nici o politică de deflajiune. Oricare dintre 
aceste politici nu e posibilă decât în momentul 
unei reînviorări, iar aceasta nu e cu putinjă atâta timp 
cât se continuă cu politica de strangulare, care duce 
la o scădere a volumului schimburilor, care au căzut 
dela 100 la 40, 30, 20 în cursul acestui an, şi care 
astfel vor ajunge să nu mai aibă nici o însemnătate. 

Spuneam că acei cari practică o asemenea po
litică de strangulare vor obliga statele cu monedă să
nătoasă, ca, atunci când vor avea o balanţă comer
cială deficitară, să părăsească şi ele etalonul aur în-
dreptându-se spre o politică de devalorizare. 

Domnilor, eu cred că blocul-aur va rezista, Ho-
tărîrea iui în acest sens este fermă. Am cetit în amă
nunte raportul comisiunii care s'a întrunit de curând 
la Bruxelles. Dar toate aceste rezolujiuni, toate aceste 
afsrmajiuni de bunăvoinfă, nu înseamnă nimic dacă nu 
pot fi sprijinite de o politică ce duce la realizări 
practice. Or, domnilor, o monedă nu poate rezista 
decât cu condipunea de a fi sprijinită de o economie 
echilibrată. Pentru o bună parte din ţările Europei 
occidentale, pentru toate statele industriale, politica 
de strangulare practicată actualmente este o politică 
ce duce Ia desechdibrui economic, la o balanjâ co
mercială deficitară, care, dacă va fi urmaiă un anumit 
număr de ani va duce cu necesitate la primejduirea 
monedei {arilor care mai au un standing-aur. 

Domnilor, dacă examinăm situajia economică u 
Americei, şi în special a Statelor Unite din nord — 
nu vorbesc de siiuajia actuală căci nu ştim încă unde 
va duce experienţa lui Roosevelt — ne cuprinde mi
rarea fajă de prosperitatea formidabilă a Statelor-
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Unite până în momentul crizei. Nu mă ocup de pe
rioada de inflaţie de după răsboiu, ci de ps rioada de 
prosperitate din secolul trecut şi din primii zece ani 
ai acestui veac; 

Americanii nu făceau un mister, ci declarau că 
secretul succesului lor consta în faptul că industria 
americană deservea o clientelă de 120 de milioane 
locuitori, reprezentând o massă compactă. Pe când 
spuneau ei, dacă privim Europa vedem 24 de fron
tiere, de bariere vamale, prin care este cu neputinţă 
să treci. Dacă am fi într'o situaţie asemănătoare, in
contestabil ca şi noi am fi reduşi la greutăţile în care 
se sbate Europa. 

Domnilor, am examinat, înainte de a veni la Bu
cureşti statistica schimburilor între diferitele state eu
ropene şi, în special, între Europa apuseană şi Europa 
orientală. V'am şi spus rândul trecut că în realitate 
Europa se împarte, din punct de vedere economic, 
în două mari grupuri r grupul sfa'elor industriale occi
dentale şi grupul statelor agricole orientale. Pentru a 
preciza mai bine ideia mea ţin să subliniez că Europa 
industrială, aşa cum o consider eu, se situează într'o 
linie care pleacă din Stockholm spre Praga, mergând 
până la Budapesta, trece direct la Milano, prelungin-
du-se până la Madrid, spre Franţa, urmând spre 
Marea Britanie, prin Glasgow şi înapoindu-se la 
Glasgow. In realitate deci Europa occidentală este o 
grupare a 11 state industriale. 

Tot ce se află în afara acestui sector, tăiat de 
linia pe care am indicat-o, reprezintă în realitate Eu
ropa agricolă. 

Dacă examinăm schimburile efectuate între 
Europa industrială şi Europa agricolă suntem isbiţi de 
un fapt care are o foarte mare însemnătate din punct 
de vedere economic. înainte de răsboiu aceste 11 
state industriale cumpărau din Rusia şi statele dună-
rene, inclusiv România, grâu în valoare de 1 şi V 2 

miliarde franci aur în fiecare an. Dacă cercetăm sta
tistica expoitului acestor 11 state industriale vedem 
că acest miliard şi jumătate, pe care Europa apuseană 
îl datora Europei orientale pentru plata grâului cum
părat, nu părăsea Europa occidentală, deoarece statele 
agricole foloseau totalitatea acestui unu şi jumătate 
miliard pentru a cumpăra produse industriale. 

Dacă aceasta era situaţia dinainte de răsboiu, 
care este situaţia actuală ? 

Statele Europei apusene importă, după statistici, 
cam aceeaşi cantitate de grâu. Se consumă ceva mai 
puţin grâu în oraşe, căci se spune că femeile vor 
să-şi păstreze linia: aceasta este una din cauzele 
pentru care consumul grâului a scăzut în oraş. Eu 
cred însă că schimbarea se datorează în primul rând 
unei modificări în regimul uzinelor. Astfel în Elveţia 
exista pe vremuri obiceiul unei pauze la ora 10 şi la 
ora 16, când lucrătorii mâncau. Cu actuala reducere 

a orelor de lucru nu se mai fac pauze Ia 10 şi Ia 
16, ceaoe determină o mare scădere a consumaţiei 
de grâu în acele localităţi. Jn linii generale, se consumă 
însă aproximativ aceeaş cantitate ca înainte de răsboiu. 

Cumpărăm cam 60 milioane chintale de grâu 
d n străinătate, dar nu le mai cumpărăm din Europa 
orientală. Astăzi cumpărăm acest grâu aproape în 
totalitate din Canada, Statele Unite, Argentina şi Australia 
Rezultă deci că nu mai cumpărăm grâu din Europa 
orientală, dar nici statele acestea nu mai cumpără 
aproape nimic din ţările industriale. In realitate, acel 
unu şi jumătate miliard care era întrebuinţat înainte 
de răsboiu pentru contravaloarea a 60 milioane chin
tale de grâu rămânea atunci în Europa pentru plata 
furniturilor ndustriale. Astăzi însă contravaloarea, 
acestor 60 milioane chintale grâu este plătită efectiv. 
Numai din acest post unic rezultă o indicajie şi o ex
plicaţie a desechilibrului considerabil în statele in
dustriale din Europa. 

Se pune întrebarea dacă situaţia aceasta nu ar 
putea fi modificată. Se pare că o schimbare ar trebui 
să apară posibilă. Americanii spun că puterea popo
rului lor constă în faptul că între cele 48 de state ale 
Confederaţiei lor nu există bariere vamale. Aceasta 
constitue pentru toată lumea o indicaţiune preţioasă. 

Există în Europa agricolă 140 milioane ţărani. 
Totalitatea populaţiei Statelor Unite este de 120 mi
lioane. Avem deci dincolo de linia indicată adineauri, 
pentru statele industriale, o populaţie de 140 milioane 
agricultori. Nu se exportă, din punct de vedere in
dustriei, decât foarte puţin în regiunile agricole, de
oarece puterea de cumpărare a celor cari nu mai 
vând nimic, este extrem de redusă. După o chibzu
inţă sumară trebue să ajungem Ia următoarea con
cluzie: intensificarea relaţiilor economice între Europa 
industrială şi Europa agricolă, în special între Europa 
apuseană şi cea orientală. 

Oricari ar fi dificultăţile de credit, oricare ar fi 
dificultăţile de ordin tehnic, schimbul acesta între 
Europa industrială şi cea agricolă rămâne una din 
marile posibilităţi europene. Din punctul de vedere al 
echipării şi al desvoltării Europei orientale, mai există 
un vast câmp de acjiune. 

Am putut găsi eri o statistică: Ia 100 hectare în 
Europa dunăreană aveţi 400 de metri de şosea. In 
statele americane există în medie pentru un hectar de 
teren patru kilometri şosea, cu alte cuvinte de zece 
ori mai mult. Găsim deci în această direcţiune posi
bilităţi considerabile de desvoltare. 

Domnilor, Europa va trebui să se resemneze a 
considera problema aşa cum se pune, creind o inter
dependenţă economică între Europa occidentală şi 
Europa orientală. 
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Americanii, v'am arătat-o în conferinfa precedentă, 
au trecut prin greaua încercare a răsboiului de sece
siune, între statele din nord şi statele din sud. Când 
cercetăm cauzele acestui răsboiu constatăm că, dacă 
o luptă între statele din nord şi statele din sud a fost 
posibilă, aceasta se explică prin faptul că în momentul 
isbucnirii răsboiului de st cesiune nu exista aproape 
nici o legătură economică între statele din sudul şi 
cele din nordul Americei. Astăzi toţi americanii sunt 
de părere că un răsboiu de secesiune între nord şi 
sud ar fi cu neputinţă, deoarece interdependenţa a 
creat o solidaritate între toate statele americane. 

In lumina acestor experienţe credeţi, domnilor, 
politica de autarchie pe care o practică azi Europa 
ar fi o politică favorabilă unei atmosfere de pace ? 
Ea constitue, fără îndoială, o mare primejdie. Cred că 
în actualei** împrejurări şi ţinând seama de natura 
omenească, există întotdeauna la baza relaţiilor dintre 
oameni de un fond de egoism, interdependenţa eco
nomică micşorează însă fricţiunile, solidarizează inte
resele dintre state, soliderizează interesele dintre po
poare şi ar putea crea o solidaritate între Europa 
apuseană şi Europa orientală pe baza intensificării 
schimburilor şi prin suprimarea tuturor barierelor şi 
obstacolelor vamale. 

Este neîndoios că aceasta ar reprezenta o plat
formă economică pe care s'ar putea construi politica 
păcii (aplauze). 

Ştiu că toate acestea nu vor putea fi înfăptuite 
pe un plan naţional şi că va trebui, pe lângă activi
tatea naţională să contăm şi pe curajul, energia şi 
perseverenţa guvernelor, pe spiritul de solidaritate 
dintre popoare, că va trebui neapărat şi o activitate 
inteligentă pe planul internaţional. Ştim cu toţii că 
ideia colaborării europene a suferit eşecuri dureroase. 
Dar este aceasta oare un motiv pentru a ne declara 
învinşi, şi definitiv neputincioşi ? 

Dacă ne dăm seama de gravitatea actualei crize, 
trebue să înţelegem că ea nu poate fi înlăturată numai 
pe planul naţional, că o colaborare internaţională este 
incontestabil o necesitate dacă voim să eşim din 
haosul care ne ameninţă. 

Ştiu că foarte mulţi oameni politici suni foaite 
descurajaţi. 

Dar, dacă repetăm încontinuu pentru ca toţi s'o 
înţeleagă, că vom pieri cu toţii împreună sau că ne 
vom salva cu toţii, dacă se insistă asupra gravităţii 
crizei şi a primejdiilor care ne ameninţă, se va ajunge 
a se înţelege că salvarea Europei nu poate fi asi
gurată decât cu preţul unor sforţări cari trec de 
planul naţional. Cu toate eşecurile sunt convins, dom
nilor, că se va relua munca de apropiere şi că va 
trebui să se ajungă astfel la o înţelegere. 

In afară de sforţările ce vor trebui făcute pe 
plan naţional şi internaţional în domeniul economic, 

în domeniul financiar şi internaţional, în domeniul eco
nomic, în domeniul financiar şi cel monetar. In afara 
colaborării internaţionale, mai există încă ceva. 
Această condiţie rămâne condiţia esenţială, dacă voim 
să salvăm ceeace mai poate fi salvat, ceeace mai 
este viabil din vechea noastră civilizaţie europeană: 
este vivificarea forţelor spirituale (aplauze). 

Sunt profund convins că activul cel mai puternic 
al unui popor nu este reprezentat pe bencile sale, de 
numărul tunurilor sale, de mitralierele de care dis
pune, ceeace este mai puternic în bilanţul unui popor 
sunt energiile sale spirituale, sunt valorile sale mo
rale (aplause prelungite). 

Trebue să avem îndrăsneala de a ne înapoia la 
practica unui creştinism activ (aplauze). Nu un creşti
nism desuet, steril, vorbăreţ, dar un creştinism verifi
cator, creator, constructor, realizator, acel creştinism 
care va rămâne, doamnelor şi domnilor, izvorul din 
care foate popoarele şi toţi oamenii, din toate timpurile, 
vor putea trage elementele unei veşnice întineriri 
(aplauze îndelungate). 

Doresc ca civilizaţia noastră europeană, eşind 
din perioada pe care o vom lăsa în urma 
noastră, să ne ducă spre o situaţie nouă, care va fi, 
foarte probabil, deosebită de ziua de ieri, doresc ca 
forţele ei spirituale să ne dea curajul de a merge spre 
viitor, cu îndrăsneala, ca o trupă de răsboinici victo
rioşi, care vor să aducă cu ei, în cetaiea nouă, toate 
puterile lor spirituale şi toate energiile lor morale. 

Urez frumoasei Dv. ţări să nu cunoască greutăţile 
în care se sbal ţările care cunosc supra-industrializarea. 
Când străbăteam frumoasa Dv. patrie, mă gândeam la 
bogăţia solului ei, la bogăţia subsolului, la comorile 
pe care natura şi providenţa le-a aşezat în pământul 
sacru al ţării Dv. 

Cred că Dv. nu suferiţi mult de pe urma şomajului. 
Nici nu ştiţi ce fericire reprezintă aceasta. Nu cunosc 
ceva mai grozav decât lipsa de lucru. Mă gândesc 
cu groază la unele oraşe din Elveţia, în deosebi Ia 
cele unde locuitorii se ocupă cu ceasornicăria, şi unde 
tineri de 25 de ani nu au ajuns încă să fi lucrat vreodată. 

Aceasta este o primejdie foarte mare şi sunt adânc 
convins că, dacă economia modernă nu reuşeşte a 
reintegra în lucru pe toţi aceşti şomeri, dacă economia 
capitalistă nu va soluţiona această problemă, ea va fi 
condamnată să dispară. 

Totuşi domnilor, convingerea mea este că pro
prietatea privată trebue să rămână şi la baza nouii 
economii, deoarece în realitate ea este forma eco
nomiei, care corespunde cel mai bine demnităţii ome
neşti, 

Există însă aci un imens domeniu unde trebue 
să aplicăm sforţările noastre. Doresc ca Europa occi
dentală să triumfe împotriva greutăţilor de cere se 
loveşte. 
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Dar aceasta nu va fi uşor. Sunt convins că pentru 
a uşura şi a, simplifica această problemă de recon
strucţie şi de apropiere între popoare, între Europa 
apuseană şi Europa orientale, întie Europa industrială 
şi Europa agricole, forţa morală pusă în joc va fi 
una din condiţiile succesului. 

Voi pleca din România cu cea mai frumoasă 
dintre "amintiri, cu amintirea unei populaţii simpatice 
şi viguroase, a unei rase frumoase, a unei ţări mi
nunate. Sunt convins că aveţi înaintea Dv. un viitor 
strălucit. 

Guvernul Dv., Regele Dv., care reprezintă uni
tatea naţiunii române, au o misiune mare de înde
plinit. Chestiunea unităţii se pune, desigur, în toate 
statele. 

Eu ţin să fac însă o declaraţie asupra acestui 
punct, o declaraţie izvorâtă din experienţa pe care 
am făcut-o în Elveţia. 

Cele şase veacuri de istorie pe care le avem 
înapoia noastră, o experienţă de şase sute de ani, ne 
permit a spune că nici comunitatea de rasă, nici co
munitatea de religie, nici comunitatea de limbă nu 
sunt necesare unităţii naţionale. 

Un singur lucru este indispensabil: comunitatea 
idealului patriotic. 

(Sfârşit). 

Reducerea taxei Scontului. 
In numărul nostru trecut am anunţat, pe scurt, 

că cu ziua de 15 crt., Banca Naţională a României a 
redus taxa scontului delà 6% la 4 ,/2% şi dobânda la 
Lombard delà 7% la 5V2°/o. 

Texa scontului a variat la noi în ţară delà mij
locul anului 1920 până în prezent precum urmează. 

Dela 2 Iulie 1920—14 Maiu 1929 6% 
La 15 Mai 1929 taxa scontului a fost ucată Ia 8% 

şi la alte 15 zile Ia 9V2V0 
Redusă apoi la 20 Nov. 1928 Ia . . . . 9°/o 

taxa aceasta a fost menţinută neschimbată până 
Ia 9 August 1931. 

Au urmat apoi o serie de reduceri a taxei 
scontului : 

la 9 August 1931 la 8% 
Ia 4 Martie 1932 la 7% şi 
la 5 April 1933 Ia 6%, 

care s'a menţinut neschimbat un an şi 8 luni. 
Deşi aşteaptată de mult, reducerea s'a produs 

abia acum şi a surprins nu atât faptul în sine, cât 
mărimea reducerii de lVs°/o' 

Reducerea hotărâtă de conducerea Băncii Na
ţionale a României a fost bine primită de cercurile in
teresate din ţară şi deschide perspectivele unei ani
mări a vieţii economice şi financiare. 

Ea va influenţa favorabil şi dobânda întreprinde
rilor particulare dat fiindcă, conform legii camctei, do
bânda generală nu poate fi mai mare decât 5% peste 
taxa de scont a Băncii Naţionale. 

Oarecari nedumeriri şi îngrijorări — întemeiate 
în parte -*-a produs reducerea laxei scontului în cer
curile bănnilor mici din ţară, lipsite de material de 
poliţe, apte a fi reescontate Ia banca de emisiune şi 
şi de credite suficiente la aceasta instituţiune. Deci 
sunt puse în imposibilitate de a putea beneficia de 
avantagiile taxei de scont reduse şi nevoite a uza de 
credite mai scumpe Ia băncile particulare. 

Banca Naţională este în căutarea posibilităţii, 
celor mai potrivite, pentru a putea veni şi în ajutorul 
acestor categorii de bănci. 

C R O N I C A 
R u g a r e Rog onoratele bănci, cărora le-am 

trimis şi au reţinut „TABELELE" mele, să binevoiască 
a-mi achita costul lor de Lei 100'—, iar pe acelea, 
care încă nu le-au primit şi nu posed alte chei pentru 
calcularea ratelor şi a reducerilor de rate în caz de 
achitare anficipativâ, — să mă onoreze comandân-
du-le. Efectuez comenzile numai contra plată antici-
pativă de Lei 105'— sau cu ramburs de Lei 115. 

Vasile Bucur, Cluj, Regina Măria 1. 
* 

înreg i s trarea societăţilor bancare , Ter
menul pentru înscrierea băncilor în registrul societă
ţilor bancare expirând, Consiliul superior bancar a 
hotărât prelungirea până la 1 Februarie 1935, a ter
menului pentru înscrierea întreprinderilor bancare în 
registrul societăţilor bancare. 

* 

Chitanţele împrumutului de înzestrare a 
Ţări i de 4-L,'2°/o emis de curând se primesc conform 
unui comunicat al Ministerului de finanţe (apărut în 
Monitorul Oficial dela 12 Dec. a. c.) ca garanţie Ia 
Cassele Statului pe valoarea nominală înscrisă în ele. 

* 

Numărul şi va loarea poliţelor protestate 
în trimestrul I I I 1 9 3 4 , conform datelor statistice 
oficiale, a fost de 17822, în valoare de Lei 409.951,632 
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fată de 14316 poliţe în valoare de Lei 514 751,666 in 
perioada corăspunzătoare a anului trecut. 

* 

Noul regulament al reessontului la B a n c a 
Naţională a Româxiei . La Banca Naţională se ela
borează un nou regulament cu privire Ia criteriile pe 
baza cărora băncile vor putea obţine pe viitor cre
dite de reescont. 

înainte de aprobarea creditelor de acest fel băn
cile solicitatoare vor fi supuse unui control sever din 
partea experfilor Consiliului superior bancşr. 

Se vor admite la reescont numai poliţe cu două 
semnături, plus girul băncii prezentatoare. 

Poliţele de cont-curent nu vor mai fi admise în 
viitor, la reescontul Băncii Naţionale. 

Mai departe poliţele, trebue să aibă cauză reală, 
adecă să nu fie poliţe sau giruri de complezenţă sau 
de circulaţie; 

să nu fie semnate de persoane intrate în con
versiune şi 

să fie însoţite de acoperire de îndată-ce depă
şeşte valoarea solvabilităţii incontestabile a semnata
rilor, 

• 
Poprirea rate i conversiunii pentru plata 

impozitelor datorate de creditori. Printr'un ordin 
circular trimis tuturor administraţiilor financiare din 
ţară Mieisterul de finanţe dispune, ca din sumele de

puse de debitori în favorul creditorilor lor, ca prima 
rată din conversiune, să fie oprite toate impozitele 
restante ale creditorilor. 

Sumele reţinute vor fi trecute în contul Casei de 
depuneri şi consemnaţiuni. 

Asemenea au dat un ordin să procedeze la fel, 
Banca Naţională a României, către toate Sucursalele 
sale din provincie, cărora Administraţiile financiare 
vor avea să comunice restanţele de impozite ale cre-
diforilo: respectivi. 

. * 

Revista Generală de Comerţ şi Conta
bilitate de sub direcţia dlui P. Drâgănescu Brateş, 
excelenta revistă din capitală, a scos un număr festiv 
(Nov. — Dec. 1924) cu prilejul împlinirii a 25 de ani 
dela înfiinţare. 

Numărul festiv are articole luminoase datorite 
penelor dlor Grig. L. Trancu-Iaşî, D. R. loaniţescu, V. 
Butculescu, C. I. Băicoianu, V. M. Ioachim şi alţii şi 
este ilustrat cu portretele tuturor colaboratorilor la 
acest număr festiv. 

La pag. 681 „Aprecieri asupra acestei Reviste" 
(1908) este reprodus şi articolul cu care „Revista 
Economică" a noastră, a anunţat, Ia 3 Maiu 1908, 
apariţia „Revistei Generale". 

Urăm confratelui nostru şi pentru viitor prospe
ritate şi cel mai desăvârşit succes în împlinirea mi
siunii sale. 

Imprimate, Registre, Rechizite, etc. 
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